

AKHBAR : BERITA HARIAN
MUKA SURAT : 5
RUANGAN : NASIONAL

Wujudkan SOP siasat kes buli kakitangan kesihatan

MMA cadang hadkan kuasa ketua jabatan bagi bolehkan pendengaran kes secara adil

Oleh Noor Atiqah Sulaiman
nooratiqah.sulaiman@bh.com.my

Kuala Lumpur: Kementerian Kesihatan (KKM) digesa mewujudkan prosedur operasi standard (SOP) pengendalian laporan dan pengurusan kes buli kakitangan kesihatan.

Mencadangkan demikian dalam satu kenyataan semalam, Persatuan Perubatan Malaysia (MMA) turut mengesyorkan KKM mewujudkan garis masa bagi melengkapkan siasatan dan penyelesaian kes.

Presiden MMA, Dr Azizan Abdul Aziz, berkata pihaknya juga mahu KKM mengehadkan kuasa tertentu diberikan kepada ketua jabatan atau pengarah hospital bagi membolehkan pendengaran kes buli diadakan secara adil.

"Masukkan juga ahli panel bebas dalam unit integriti bagi perbicaraan kes buli secara adil," katanya menegaskan, buli menimbulkan risiko besar kepada keselamatan kakitangan kesihatan dan pesakit.

Media sebelum ini melapor-

kan seorang doktor lelaki di Hospital Raja Permaisuri Bainun (HRPB), Ipoh membuat laporan polis kerana penyebaran surat layang memburukkannya yang didakwa mengganggu doktor pelatih wanita dan mengugut memanjangkan tempoh latihan mereka.

Dalam pada itu, Dr Azizan berkata, tindakan menyebar surat layang di media sosial sangat merisaukan dan mungkin disebabkan mangsa buli kini sudah tidak percaya kepada sistem yang disediakan untuk membuat laporan.

Aduan tak diendahkan

"Bagi mangsa buli di tempat kerja, setiap detik yang mereka tanggung adalah penting. Amat mengecewakan apabila laporan buli yang diterima, namun 'disambut' dengan respons perlahan dan tindakan kurang memberangsangkan.

"MMA ada menerima laporan daripada sekumpulan doktor di Sabah, bahawa mereka meng-

gunakan saluran yang betul untuk membuat laporan buli yang memabitkan pakar dan pegawai perubatan.

"Apabila dimajukan perkara itu kepada KKM, ia memaklumkan kes itu sedang disiasat. Pengadu yang sama baru-baru ini menyatakan kes itu masih berleluasa dan tidak berhenti. Mungkin ada sesuatu yang tidak kena dengan sistem berkenaan.

"Laporan mesti dilayan dengan penuh kesungguhan," katanya menambah langkah disyorkan MMA mampu kembalikan kepercayaan kakitangan kesihatan terhadap Sistem Pengurusan Aduan Awam (SisPAA) atau sistem lain yang menerima laporan kes buli.

Beliau menambah, MMA sudah berulang kali mengemukakan jalan penyelesaian bagi membantaras kejadian buli, namun tidak satu pun diterima pakai KKM.

Kebanyakan cadangan MMA, katanya, tidak memerlukan sebarang perbelanjaan tambahan

dana awam, antaranya hadkan kuasa pengarah hospital dan ketua jabatan dalam sebarang kes buli.

Beliau menambah, penubuhan Pasukan Petugas Peningkatan Budaya Kerja Penjagaan Kesihatan (HWCITF) KKM pada 2022 adalah langkah tepat, tetapi sehingga kini tiada susulan pelaksanaan mana-mana cadangannya.

Justeru, beliau berkata, kerajaan mesti menjelaskan mengapa perkara itu berlaku ke atas HWCITF, yang ditubuh untuk mengkaji semula budaya kerja dalam penjagaan kesihatan awam, terutama jika ia memabitkan wang pembayar cukai.

Dr Azizan dalam pada itu menghargai Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad kerana menyatakan pendirian kukuhnya menentang buli dan MMA berharap akan ada penambahbaikan tidak lama lagi mengenai perkara itu.

"Ada keperluan mendesak untuk perubahan sistemik bagi memastikan persekitaran yang selamat dan menyokong semua profesional penjagaan kesihatan. Moral tenaga kerja penjagaan kesihatan awam masa ini berada pada tahap rendah," katanya.

Katanya, masa ini berlaku trend peletakan jawatan dalam kalangan doktor kontrak dan pakar dalam penjagaan kesihatan awam, sekali gus kegagalan menangani buli dengan berkesan sudah pasti akan memburukkan lagi isu berkenaan.

• Bagi mangsa buli di tempat kerja, setiap detik yang mereka tanggung adalah penting. Amat mengecewakan apabila laporan buli yang diterima, namun 'disambut' dengan respons perlahan dan tindakan kurang memberangsangkan •

Dr Azizan Abdul Aziz,
Presiden MMA



AKHBAR : BERITA HARIAN
MUKA SURAT : 6
RUANGAN : NASIONAL

Kerajaan tidak dipengaruhi pelobi laksana GEG

Kuala Lumpur: Kerajaan dan Kabinet tidak dipengaruhi wakil industri dan pelobi berhubung penggubalan dan pelaksanaan dasar berkaitan generasi penamat rokok (GEG).

Sebaliknya, Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad, berkata ketetapan itu dibuat terkait dengan pendirian dan pandangan Peguam Negara. Katanya, diakui ada wakil industri dan pelobi datang untuk membuat pertemuan dengan Ahli Parlimen berhubung isu itu dan perkara itu tidak menjadi kesalahan dalam sistem demokrasi.

"(Namun) saya kira adalah tidak wajar melanjutkan pengaruh (anggapan) itu bahawa wakil industri dan pelobi mempengaruhi kerajaan serta Kabinet.

"Itu saya kira salah pada fakta dan salah (anggapan) pada ucapan Timbalan Menteri kerana saya semak perkara itu," katanya

pada sesi soalan lisan di Dewan Rakyat, di sini, semalam.

Bellau menjawab soalan tambahan Syed Saddiq Syed Abdul Rahman (MUDA-Muar) mengenai keputusan mengubah pembentangan GEG.

Katanya, keputusan untuk tidak membawa GEG bersama Akta Kawalan Produk Merokok Demi Kesihatan Awam 2024 (Akta 852) adalah disebabkan isu Perlembagaan yang menjadi besar.

"Itulah sebabnya kerajaan me-

ngambil sikap tidak membawa GEG, bersekali dalam Akta 852.

"Hanya itu dan tidak ada kena mengena dengan pelobi atau apa pun yang dianggap atau kita anggap dengan persepsi di luar sana," katanya.

Khamis lalu, Timbalan Menteri Kesihatan, Lukanisman Awang Sauni mendedahkan tindakan melobi oleh wakil industri tembakau dan vape banyak mempengaruhi penggubaran peruntukan GEG daripada akta untuk

mengawal merokok.

Lukanisman berkata, pelobi bertemu dengan Ahli Parlimen sebelum perbincangan rang undang-undang itu, mempengaruhi pandangan mereka terhadap langkah GEG yang bertujuan mewujudkan generasi masa depan yang bebas rokok.

Laksana kawal selia

Menjawab soalan Syed Saddiq berhubung pelan bagi mengawal bahan terlarang seperti nikotin, tembakau, tampalan dan gula-gula getah yang dikecualikan daripada Akta Racun 1952, Dr Dzulkefly berkata, pihak Kementerian Kesihatan (KKM) mengambil langkah membuat kawal selia terhadap industri vape atau cecair rokok elektronik melalui Akta 852 yang diwartakan pada 2 Februari 2024.

Katanya, Seksyen 7 dan 9 dalam Akta 852 memperuntukkan lara-

ngan terhadap pengiklanan, promosi dan tajaan sebarang produk merokok termasuk vape atau cecair rokok elektronik.

"Kawalan terperinci meliputi pendaftaran, kawalan penjualan dan pembungkusan dirangka mengikut peraturan yang dijangka akan dikuatkuasakan serentak dengan akta ini.

"Sebarang sediaan mengandungi nikotin masih dikawal mengikut Jadual Pertama, Akta Racun 1952 [Akta 366]. Pengecualian hanya dibuat terhadap sediaan cecair atau gel mengandungi nikotin untuk tujuan merokok menggunakan rokok elektronik atau peranti pengewapan elektronik," katanya.

Katanya, susulan pengecualian itu, semua sediaan cecair atau gel mengandungi nikotin untuk tujuan merokok akan dikawal mengikut Akta 852 dan peraturan yang akan dibuat di bawahnya.

Tidak ada kena mengena dengan pelobi atau apa pun yang dianggap atau kita anggap dengan persepsi di luar sana



Dr Dzulkefly Ahmad,
Menteri Kesihatan

AKHBAR : BERITA HARIAN
MUKA SURAT : 8
RUANGAN : NASIONAL

Jangkitan penyakit sifilis berkurang menerusi PrEP

Seramai 3,451 individu menerima Pre-Exposure Prophylaxis (PrEP) sejak projek perintis dimulakan pada Januari 2023 sehingga 11 Januari lalu.

Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad, berkata analisis awal penggunaan PrEP mendapati terdapat penurunan jangkitan penyakit sifilis iaitu daripada 11 kepada kepada 6.5 peratus selepas enam bulan dan 1.3 peratus selepas 12 bulan.

Beliau berkata, PrEP adalah

pengecahan HIV yang berkesan dan terbukti secara saintifik dapat mencegah sehingga 99 peratus penularan penyakit itu secara seksual.

Katanya, projek perintis dilaksanakan di 18 klinik kesihatan dan diperluaskan kepada tiga klinik yang lain pada pertengahan tahun sama.

Beliau menjawab soalan Datuk Dr Ahmad Yunus Hairi (PN-Kuala Langat) di Dewan Rakyat, semalam.

AKHBAR : BERITA HARIAN
MUKA SURAT : 13
RUANGAN : MINDA PEMBACA

Ramadan peluang terbaik mulakan misi berhenti merokok

Non-Exzerim
Juleti,
Universiti Putra
Malaysia

Umum tahu tabiat merokok membawa pelbagai kesan buruk kepada manusia. Namun, bagi perokok tegar, perkara ini tidak diambil serius dan menganggapnya tidak penting. Hal ini disokong dengan pendedahan Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM) pada 2023, dianggarkan terdapat lima juta perokok semasa di negara ini dan jumlah itu akan bertambah dalam kalangan penduduk berusia 15 hingga 40 tahun.

Pada peringkat kerajaan, Malaysia sudah menguatkuasakan larangan merokok pada Januari 2019 di tempat awam, terutama di premis makanan. Malah, dengan ledakan penggunaan rokok elektronik dan vape, pada Disember 2023, Kementerian Pendidikan Malaysia (KPM) turut menyokong usaha KKM dengan melancarkan 'Kempen Hidup Sihat Cegah Rokok dan Vape' bagi memberi kesedaran kepada murid sekolah mengenai bahaya vape.

Merokok adalah ketagihan. Ada kala perokok gagal melawan keinginan untuk terus merokok, meskipun berniat meninggalkan tabiat itu. Jadi, sempena kedatangan Ramadan 1445H, ia adalah peluang terbaik bagi perokok tegar untuk memulakan misi untuk berhenti merokok.

Hal ini dipersetujui oleh Pensyarah Jabatan Kesihatan Komuniti, Fakulti Perubatan dan Sains Kesihatan (FPSK), Universiti Putra Malaysia (UPM), Prof Madya Dr Suriani Ismail yang menyifatkan Ramadan adalah bulan istimewa kerana ia menyediakan persekitaran kondusif untuk perokok berhenti merokok.

Dr Suriani sebelum ini bersama rakan penyelidik dan mahasiswa dari Jabatan Kesihatan Komuniti, FPSK menjalankan kajian mengenai Kesan intervensi Berhenti Merokok Berasaskan Akti-

dah pada Ramadan dalam Kalangan Perokok Melayu pada 2016.

Menerusi kajian itu, beliau membangunkan program intervensi kepada golongan sasaran yang berhenti rokok pada Ramadan dan mendapati pe-

nurunan paras nikotin dalam air liur perokok. Hal ini katanya, adalah tanda positif.

Wujudkan masyarakat lebih sihat

Sebelum ini KKM turut melaksanakan kempen 'Nafas Baharu Bermula Ramadan' dan ia adalah acara yang boleh diperkasakan bagi memberi galakan kepada perokok untuk memanfaatkan Ramadan sebagai masa terbaik berhenti merokok.

Mengapa Ramadan dianggap tempoh waktu terbaik untuk berhenti merokok? Hal ini kerana mereka akan berpuasa dan tidak boleh merokok pada siang hari. Justeru, rutin itu akan mendorong dan memudahkan lagi usaha untuk berhenti merokok kerana tempoh berpuasa juga agak panjang iaitu 14 jam.

Merokok sebenarnya bukan hanya membahayakan diri individu perokok, tetapi mereka harus sedar atas kemampuan untuk menjadi pencetus kepada berlaku perokok pasif dan tertier yang menjejaskan kesihatan.

Hal ini bermaksud, mereka yang menghidu asap rokok, terutama kanak-kanak akan mendapat implikasi sampingan kesan daripada asap yang dibebaskan serta sisanya.

Justeru, perokok seharusnya mengambil peluang pada bulan yang mulia ini untuk berazam berhenti merokok dan membudayakan gaya hidup yang sihat bukan sahaja demi kepentingan kesihatan diri, tetapi juga keluarga.

Perokok yang berhenti merokok akan memperoleh manfaat kesihatan yang lebih optimum. Malah kajian perubatan menunjukkan langkah berhenti merokok akan membantu mengurangkan risiko pelbagai penyakit kronik serta meningkatkan tahap kesihatan seisi keluarga selain melahirkan generasi yang bebas merokok pada masa depan.

“Perokok seharusnya mengambil peluang pada bulan yang mulia ini untuk berazam berhenti merokok dan membudayakan gaya hidup yang sihat bukan sahaja demi kepentingan kesihatan diri, tetapi juga keluarga”



AKHBAR : HARIAN METRO
MUKA SURAT : 16
RUANGAN : DEWAN RAKYAT

Kuala Lumpur: Dewan Rakyat semalam dimaklumkan seramai 3,451 individu menyertai program pencegahan HIV, Pre-Exposure Prophylaxis (PrEP) sejak projek perintis itu dimulakan pada Januari, tahun lalu.

Menteri Kesihatan Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad berkata, PrEP adalah kaedah pencegahan HIV yang berkesan dan terbukti secara saintifik dapat mencegah sehingga ke paras 99 peratus penularan HIV secara seksual.

Katanya, projek itu dilaksanakan di 18 klinik kesihatan dan ditambah tiga lagi kli-

PrEP terbukti berkesan dapat cegah HIV

nik pada pertengahan tahun 2023, menjadikan keseluruhan 21 klinik.

"Berdasarkan analisis awal, sehingga bulan enam dan ke-12 penggunaan PrEP, terdapat penurunan kadar jangkitan penyakit Syphilis iaitu daripada 11 peratus kepada 6.5 peratus selepas enam bulan dan 1.3 peratus selepas 12 bulan penggunaan PrEP.

"Peratus klien yang sentiasa menggunakan kondom meningkat daripada 30 peratus kepada 38.6 pe-

ratus selepas enam bulan dan 44 peratus selepas 12 bulan penggunaan PrEP.

"Peratus klien yang mempunyai hanya satu pasangan seksual (monogamous) juga meningkat daripada 7.2 peratus kepada 19.4 peratus selepas enam bulan dan 29.6 peratus selepas 12 bulan penggunaan PrEP," katanya.

Beliau berkata demikian menjawab pertanyaan **Datuk Dr Ahmad Yunus Hairi (PN-Kuala Langat)** mengenai status terkini program PrEP kepada individu

yang mempunyai pasangan HIV positif, terutama yang mengamalkan seks bebas dan seks songsang dalam keadaan belum ada keputusan daripada pihak Majlis Hal Ehwal Agama Islam Malaysia (MKI) atau Jawatankuasa Fatwa.

Mengulas lanjut Dr Dzulkefly berkata, terdapat 51 klien berhenti menggunakan PrEP kerana tidak lagi melakukan aktiviti seksual yang berisiko.

"Terdapat tiga kes positif HIV atau 0.09 peratus kerana pengguna tidak patuh

kepada pengambilan PrEP. Kadar ini jauh lebih rendah berbanding negara-negara lain yang melaksanakan PrEP dengan lebih awal," katanya.

Menurutnya, hasil dapatan awal kajian ini menunjukkan klien yang mengambil PrEP mematuhi dan mengamalkan nasihat pencegahan jangkitan HIV melalui penggunaan kondom secara konsisten serta perubahan tingkah laku yang lebih baik, walaupun sedang menggunakan PrEP.

Dalam pada itu, beliau berkata program PrEP dijangka diperluas kepada 10 lagi klinik pada tahun ini dengan jangkauan keseluruhan klinik terbabit adalah 31 klinik di 14 negeri.

Dr Dzulkefly berkata, Jawatankuasa Fatwa Negeri Perlis pada 23 hingga 24 Julai 2023 telah mengeluarkan fatwa hukum harus bagi pengamal perubatan memberikan PrEP untuk mencegah penularan HIV.

"Bagaimanapun, individu yang mengambil PrEP untuk menggalakkan dirinya melakukan seks bebas atau songsang adalah haram," katanya.

AKHBAR : HARIAN METRO
MUKA SURAT : 17
RUANGAN : LOKAL

Permaisuri Agong lawat SDH HTA

Kuala Lumpur: Raja Permaisuri Agong Raja Zarith Sofiah, semalam, berkenan mencemar duli menziarahi pesakit kanak-kanak di Hospital Tunku Azizah (HTA) di sini.

Seri Paduka meluangkan masa lebih sejam menyantuni kira-kira 40 pesakit berumur bawah 15 tahun di hospital berkenaan dan mengurniakan sumbangan sempena Aidilfitri yang akan disambut tidak lama lagi.

Raja Zarith Sofiah kemudiannya mencemar duli melawat Sekolah Dalam Hospital (SDH)

HTA yang menyediakan kelas untuk pesakit sekolah rendah dan menengah.

SDH ditubuhkan hasil kerjasama antara Kementerian Kesihatan dan Kementerian Pendidikan bagi menyediakan pendidikan berterusan secara formal dan berstruktur dalam persekitaran yang kondusif bagi murid yang sedang menerima rawatan.

Turut serta dalam lawatan itu ialah Ketua Pengarah Kesihatan Datuk Dr Muhammad Radzi Abu Hassan, Pengarah Hospital Kuala Lumpur Datin Dr Rohana Johari dan Pengarah HTA Dr Shamsul Anuar Kamarudin.



RAJA Zarith Sofiah berkenan mencemar duli melawat SDH HTA yang menyediakan kelas sekolah rendah dan menengah ketika menziarahi pesakit kanak-kanak di HTA, Kuala Lumpur, semalam.

Seri Paduka luang masa lebih sejam santuni kira-kira 40 pesakit

GEG: Kerajaan tidak dipengaruhi wakil industri vape, pelobi

Kuala Lumpur: Kerajaan tidak dipengaruhi oleh wakil industri vape mahupun pelobi dalam mengubah keputusan untuk merelisasikan Generasi Penamat Rokok (GEG).

Menteri Kesihatan Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad

berkata, sebaliknya ketetapan itu dibuat terkait dengan pendirian Pejabat

Peguam Negara (AGC).

Menurutnya, sememangnya wakil industri

dan pelobi datang untuk membuat pertemuan dengan Ahli Parlimen dan

perkara itu tidak menjadi kesalahan.

"Namun persoalan dibangkitkan dan saya kira tidak wajar melanjutkan pengaruh itu wakil industri (vape) dan pelobi mempengaruhi kerajaan dan juga Kabinet.

"Itu saya kira adalah salah, salah pada fakta dan salah pada pengu-capan Timbalan Menteri kerana saya semak perkara itu," katanya menjawab pertanyaan di Dewan Rakyat di sini, semalam.

"Namun persoalan dibangkitkan dan saya kira agak tidak wajar adalah melanjutkan pengaruh itu wakil industri (vape) dan pelobi mempengaruhi kerajaan dan juga Kabinet"

AKHBAR : HARIAN METRO
MUKA SURAT : 18
RUANGAN : LOKAL

CAP minta tubuh RCI siasat pemain industri tembakau, vape

Georgetown: Persatuan Pengguna Pulau Pinang (CAP) menggesa kerajaan supaya menubuhkan Suruhanjaya Siasatan Diraja (RCI) berkaitan pemain industri tembakau dan vape yang didakwa melobi ahli Parlimen (MP) di Parlimen, seperti yang didekahkan baru-baru ini.

Presidennya, Mohideen Abdul Kader berkata, ia jelas mencemarkan kemuliaan Parlimen sebagai tempat yang mana undang-undang digubal demi kepentingan negara.

Katanya, industri tembakau dan vape jelas sudah melanggar Konvensyen Rangka Kerja Pertubuhan Kesihatan Sedunia (WHO)

bagi Kawalan Tembakau (FCTC).

"Kami ingin tahu kenapa penggubal dasar Malaysia membenarkan industri mempengaruhi hasil Rang Undang-undang Generasi Penamat (GEG) yang dicadangkan itu?"

"Malaysia sudah meratifikasi WHO FCTC pada 2005 iaitu hampir dua dekad yang lalu, namun bagaimana ia boleh berlaku di tempat yang mulia di mana undang-undang diluluskan?" katanya.

Mengulas lanjut, Mohideen

berkata, ia adalah perkara yang amat memalukan serta tidak sepatutnya diterima dalam apa juga cara.

Katanya, CAP berterima kasih kerana Timbalan Menteri Kesihatan Da-

tuk Lukanisman Awang Sauni mengakui bahawa pemain industri tembakau dan vape sudah bertemu dengan ahli Parlimen di Parlimen bagi melobi supaya GEG dkecualikan.

"Beliau (Lukanisman) akhirnya mengesahkan kejadian ini yang berlaku sejak Oktober tahun lalu dan pelobi seperti peniaga dadah (nikotin juga memberi ketagihan) dengan melobi ahli Parlimen bagi mengesahkan sesua-

tu sehingga akhirnya menghancurkan beliau serta negara.

"Malangnya, terdapat beberapa penggubal dasar yang terbabit dalam skim besar ini mengecualikan GEG bagi melayani agenda pelobi yang mahu terus menagih rakyat Malaysia untuk beberapa generasi akan datang supaya mereka mendapat keuntungan daripadanya," katanya lagi.

Menurut Mohideen lagi, memandangkan perkembangan semasa itu, CAP mengulang gesaan supaya kerajaan menubuhkan RCI berkaitan perkara yang mempunyai kepentingan negara.

Katanya, CAP juga ingin mengetahui sejauh mana 'penyusupan' dan 'pengaruh' pelobi terhadap ahli Parlimen dan siapa di sebalik usaha bagi menasabotaj GEG.

"Melainkan menyalahguna proses Parlimen ini dicegah, ia akan membuka pintu kepada kuasa luar termasuk kerajaan asing bagi mempengaruhi kerajaan untuk melaksana agenda mereka.

"CAP juga menggesa Parlimen bagi meminda Akta Kawalan Produk Merokok untuk Kesihatan Awam 2023 demi mengembalikan semula komponen GEG tanpa sebarang penangguhan," katanya lagi.

“
Bagaimana ia
boleh berlaku
di tempat
yang mulia
Mohideen



AKHBAR : KOSMO
MUKA SURAT : 6
RUANGAN : NEGARA

3,451 sertai program cegah HIV

KUALA LUMPUR - Seramai 3,451 individu menyertai program pencegahan HIV, Pre-Exposure Prophylaxis (PrEP) sejak projek perintis itu dimulakan bermula Januari tahun lalu.

Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr. Dzulkefly Ahmad berkata, projek itu dilaksanakan di 21 klinik kesihatan secara keseluruhan bagi mencegah sehingga 99 peratus penularan HIV secara seksual.

Menurutnya, berdasarkan analisis awal sehingga bulan keenam dan ke-12 penggunaan PrEP, terdapat penurunan kadar jangkitan penyakit sifilis iaitu daripada 11 peratus kepada 6.5 peratus selepas enam bulan dan 1.3 peratus selepas 12 bulan penggunaan PrEP.

"Peratus klien yang sentiasa menggunakan kondom meningkat daripada 30 peratus kepada 38.6 peratus selepas enam bulan dan 44 peratus selepas 12 bulan penggunaan PrEP.

"Peratus klien yang mempunyai hanya satu pasangan seksual (monogamous) juga meningkat daripada 7.2 peratus kepada 19.4 peratus selepas enam bulan dan 29.6 peratus selepas 12 bulan penggunaan PrEP," katanya di Dewan Rakyat di sini semalam.

Beliau berkata demikian ketika menjawab pertanyaan Datuk Dr Ahmad Yunus Hairi (**PN-Kuala Langat**) mengenai status terkini program PrEP kepada individu yang mempunyai pasangan HIV positif, terutama yang mengamalkan seks bebas dan seks songsang.

Mengulas lanjut, Dr. Dzulkefly berkata, terdapat 51 klien berhenti menggunakan PrEP kerana tidak lagi melakukan aktiviti seksual yang berisiko.

"Terdapat tiga kes positif HIV atau 0.09 peratus kerana pengguna tidak patuh kepada pengambilan PrEP. Kadar ini jauh lebih rendah berbanding negara-negara lain yang melaksanakan PrEP lebih awal," ujarnya.

Menurutnya, hasil dapatan awal kajian ini menunjukkan, klien yang mengambil PrEP mematuhi dan mengamalkan nasihat pencegahan jangkitan HIV melalui penggunaan kondom secara konsisten.

Dalam pada itu, beliau berkata, program PrEP dijangka diperluas kepada 10 lagi klinik pada tahun ini menjadikan keseluruhan 31 klinik di 14 negeri.

Dr. Dzulkefly berkata, Jawatankuasa Fatwa Negeri Perlis pada 23 dan 24 Julai 2023 telah mengeluarkan fatwa hukum harus bagi pengamal perubatan memberikan PrEP untuk mencegah penularan HIV.

AKHBAR : SINAR HARIAN
MUKA SURAT : 8
RUANGAN : NASIONAL

GEG gugur bukan kerana pelobi

Dr Dzulkefly jawab salah faham kenyataan timbalannya

Oleh MUHAMMAD SHAMSUL ABD GHANI
KUALA LUMPUR

Menteri Kesihatan, Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad menafikan pengguguran peruntukan generasi penamat (GEG) dalam penggunaan tembakau dan vape berpunca daripada pengaruh pelobi.

Sebaliknya tegas Dr Dzulkefly, kegagalan itu berlaku disebabkan terdapat isu melibatkan perlembagaan.

"Itu saya kira adalah salah, salah pada fakta dan salah (anggapan) pada ucapan timbalan menteri kerana saya semak perkara itu.

"Tidak ada kena mengena dengan pelobi atau apa-apa dianggap persepsi di luar," katanya di Dewan Rakyat pada Rabu ketika menjawab soalan Syed Saddiq Syed Abdul Rahman (Muda-Muar) sama ada pengguguran GEG disebabkan pelobi industri vape atau kerana faktor undang-undang.

Dr Dzulkefly berkata, kerajaan mahu mengemukakan GEG namun Jabatan Peguam

Negara membangkitkan isu berkaitan perlembagaan.

Katanya, keputusan untuk tidak membawa GEG bersama Akta Kawalan Produk Merokok Demi Kesehatan Awam 2024 (Akta 852) adalah disebabkan isu perlembagaan yang menjadi besar.

"Itulah sebabnya kerajaan mengambil sikap untuk tidak membawa GEG, bersekali dalam Akta 852.

"Hanya itu dan tidak ada kena mengena dengan pelobi atau apa pun yang dianggap atau kita anggap dengan persepsi di luar sana," katanya.

Beliau juga mengakui ada wakil industri dan pelobi datang bertemu ahli Parlimen berhubung isu itu namun ia tidak menjadi kesalahan dalam sistem demokrasi.

"(Namun) saya kira adalah agak tidak wajar melanjutkan pengaruh (anggapan) itu bahawa wakil industri dan pelobi mempengaruhi kerajaan dan juga Kabinet," katanya lagi.

Khamis lalu, Timbalan Menteri Kesihatan, Datuk Lukanisman Awang Sauni mendedahkan tindakan melobi oleh wakil industri tembakau dan vape banyak mempengaruhi pengguguran peruntukan GEG



DR DZULKEFLY

daripada undang-undang untuk mengawal merokok.

Menurut Lukanisman, pelobi bertemu secara langsung dengan ahli Parlimen sebelum perbahasan rang undang-undang itu, mempengaruhi pandangan mereka terhadap langkah GEG yang bertujuan untuk mewujudkan generasi masa depan yang bebas rokok.

Menjawab satu lagi soalan tambahan Syed Saddiq mengenai garis masa pelaksanaan peraturan baharu terhadap industri vape dan bahan-bahan terlarang seperti nikotin, Dr Dzulkefly berharap ia dapat dilaksanakan pada Jun tahun ini.

"Kita akan usahakan dan pasukan sedang bekerja keras untuk menyelesaikannya lebih awal berbanding tarikh akhir," jawabnya.

Berhubung pelan untuk mengawal selfia industri vape dan bahan terlarang, Dr Dzulkefly berkata, kawalan terperinci meliputi pendaftaran, penjualan dan pembungkusan produk itu telah dirangka dalam peraturan yang dijangka dikuatkuasakan serentak dalam Akta Kawalan Produk Merokok Demi Kesehatan Awam 2024, yang telah diluluskan bulan lepas namun belum berkuat kuasa.

GEG: CAP gesa tubuh RCI siasat isu lobi MP

GEORGE TOWN - Persatuan Pengguna Pulau Pinang (CAP) menggesa kerajaan menubuhkan Suruhanjaya Siasatan Diraja (RCI) berhubung tindakan pemain industri tembakau dan vape yang didakwa melobi ahli Parlimen seperti didedahkan baru-baru ini.

Presiden CAP, Mohideen Abdul Kader berkata, perbuatan itu telah mencemarkan kemuliaan Parlimen sebagai tempat undang-undang digubal untuk kepentingan negara.

Menurutnya, tindakan itu juga menunjukkan Industri tembakau dan vape jelas telah melanggar Konvensyen Rangka Kerja Pertubuhan Kesihatan Sedunia (WHO) bagi Kawalan Tembakau (FCTC).

"Kami ingin tahu kenapa penggubal dasar Malaysia membenarkan industri untuk mempengaruhi hasil Rang Undang-Undang Generasi Penamat (GEG) yang dicadangkan itu.

"Malaysia telah meratifikasi WHO FCTC pada 2005, hampir dua dekad yang lalu, namun ini boleh berlaku di tempat yang mulia di mana undang-undang diluluskan. Ia adalah amat memalukan dan mensubversi proses perundangan," katanya dalam satu kenyataan pada Rabu.

Mohideen menambah, perkara itu tidak sepatutnya diterima dalam apa jua cara.

"Kami sangat berterima kasih kerana Timbalan Menteri Kesihatan, Datuk Lukanisman Awang Sauni mengakui bahawa pemain industri tembakau

dan vape telah bertemu dengan ahli Parlimen di Parlimen itu sendiri untuk melobi agar GEG dikecualikan.

"Beliau akhirnya mengesahkan kejadian itu berlaku sejak Oktober 2023.

"Pelobi ini diibaratkan seperti peniaga dadah (nikotin) menyebabkan ketagihan) dengan melobi ahli Parlimen untuk mengesahkan sesuatu yang akhirnya akan menghancurkan bella dan negara," tambah beliau lagi.

Kata Mohideen, malangnya terdapat beberapa penggubal dasar itu mengecualikan GEG untuk melayani agenda pelobi yang mahu terus menagih rakyat Malaysia untuk beberapa generasi akan datang supaya mereka mendapat keuntungan daripadanya.

"Memandangkan perkembangan semasa ini, kami mengulangi gesaan kami agar kerajaan menubuhkan RCI mengenai perkara yang mempunyai kepentingan negara ini.

"Kami ingin mengetahui sejauh mana 'penyusupan' dan 'pengaruh' pelobi terhadap ahli Parlimen kita. Kami juga ingin mengetahui siapa di sebalik usaha untuk mensabotaj GEG.

"Melainkan menyalah guna proses Parlimen ini dicegah, ia akan membuka pintu kepada kuasa luar termasuk kerajaan asing untuk mempengaruhi kerajaan untuk melaksanakan agenda mereka," jelasnya.

Beliau turut menggesa Parlimen untuk meminda Akta Kawalan Produk Merokok untuk Kesehatan Awam 2023 untuk mengembalikan semula komponen GEG tanpa sebarang penangguhan.



AKHBAR : SINAR HARIAN
MUKA SURAT : 10
RUANGAN : NASIONAL

Risiko strok haba

El Nino diramal berterusan hingga hujung bulan ini

Oleh **RAIHAM MOHD SANUSI**
SHAH ALAM

Fenomena El Nino dengan suhu mencecah 40 darjah Celsius diramal berterusan sehingga hujung bulan ini yang boleh meningkatkan lagi ancaman strok haba kepada manusia.

Pakar Meteorologi di Pusat Penyelidikan Antartika Kebangsaan dan Institut Sains Samudera dan Bumi, Universiti Malaya, Profesor Datuk Dr Azizan Abu Samah berkata, serangan strok haba boleh berlaku dalam keadaan suhu mencecah 37 darjah Celsius dan ke atas.

"Cuaca panas gelombang haba ini sememangnya akan mendedahkan orang ramai dengan risiko terkena strok haba lebih-lebih lagi jika berada di luar pada waktu tengah hari kerana pancaran terik matahari,

"Ia diburukkan lagi sekiranya kita tidak menggunakan apa-apa pelindung seperti topi dan payung yang mengakibatkan badan dehidrasi serta ditambah lagi dalam keadaan berpuasa ketika ini," katanya kepada *Sinar Harian* pada Rabu.

Jabatan Meteorologi Malaysia (MetMalaysia) pada Selasa mengeluarkan amaran cuaca panas gelombang haba tahap dua di Perlis dan Pokok Sena, Kedah dengan ramalan



Pemandangan kawasan sawah padi yang kering kontang berikutan cuaca panas ketika tinjauan di Perlis.



AZIZAN

suhu boleh mencecah sehingga 40 darjah Celsius.

Ketua Pengarah Kesihatan, Datuk Dr Muhammad Radzi Abu Hassan pula sebelum itu berkata, sebanyak 23 kes strok haba dilaporkan di fasiliti Kementerian Kesihatan Malaysia (KKM) sejak awal ta-

hun ini hingga 11 Mac lalu.

Mengulas lanjut Azizan bagaimanapun menjelaskan, gelombang haba berlaku ketika ini bukanlah yang terburuk pernah direkodkan.

Menurutnya, fenomena El Nino paling buruk direkodkan berlaku di Chuping, Perlis pada 15 Mac 2016 apabila suhu mencecah 41 darjah Celsius.

"Waktu itu keadaan lebih teruk berbanding sekarang kerana kurang hujan tetapi sekarang walaupun El Nino, hujan masih kerap turun yang sekali gus dapat mengawal suhu.

"Berdasarkan jangkaan El Nino Southern Oscillation (ENSO), peralihan cuaca panas ini akan berlaku pada April dan

TIPS HADAPI CUACA PANAS

- Minum air kosong secukupnya (tapan gelas sehari)
- Kurangkan aktiviti di luar rumah
- Kurangkan pengambilan minuman berkafein, alkohol dan bergula
- Gunakan pendingin hawa atau kipas untuk sejukkan badan
- Pakai pakaian yang ringan, longgar dan berwarna terang
- Pakai topi atau payung untuk melindungi diri daripada pancaran matahari
- Elakkan berada di dalam kenderaan tertutup

SUMBER: Facebook Kementerian Kesihatan (KKM)

cuaca akan neutral hingga Jun sebelum diramal La Nina iaitu hujan lebat musim Timur Laut pula berlaku dari September hingga November," ujarnya.

Empat daerah di NS rekod 10 hingga 13 hari tanpa hujan

SEREMBAN - Empat daerah di Negeri Sembilan merekodkan ketiadaan hujan antara 10 hingga 13 hari berturut-turut akibat akibat fenomena El Nino kali ini.

Menteri Besar, Datuk Seri Aminuddin Harun berkata, ia berdasarkan rekod di Stesen Meteorologi lokasi antaranya Stesen Pusat Ternakan Haiwan Jelai dan Felda Patong Lima mengalami hari tanpa hujan selama 13 hari berturut-turut.

"Ia diikuti Stesen Pertanian Gemencheh (10 hari) manakala

Stesen Meteorologi Kuala Pilah dan Stesen Hospital Jelebu merekodkan 10 hari tanpa hujan sehingga dua hari lepas.

"Setakat ini status panas di negeri ini berada tahap berjaga-jaga, iaitu suhu maksimum harian 35 hingga 37 darjah Celsius bagi tiga hari berturut-turut iaitu di Seremban, Jelebu, Rembau dan Tampin," katanya kepada penerbit selepas mempengerusikan Mesyuarat Exco di sini pada Rabu.

Ujarnya, semua pihak di se-

tiap daerah diminta menghentikan pembakaran terbuka yang boleh meningkatkan suhu persekitaran.

"Orang ramai diingatkan mengurangkan aktiviti luar, utamakan penjagaan kesihatan terutamanya dalam menjalani ibadah puasa ini.

"Bagaimanapun situasi tersebut tidak menjejaskan empangan di negeri ini serta air sungai yang masih cukup selain tidak menerima laporan daripada pesawah yang terjejas," jelasnya.

AKHBAR : SINAR HARIAN
MUKA SURAT : 21
RUANGAN : NASIONAL

HSNZ sasar kutipan 1,500 beg darah sepanjang Ramadan

KUALA TERENGGANU - Unit Transfusi Darah Hospital Sultanah Nur Zahirah (HSNZ) menyasarkan kutipan antara 1,000 hingga 1,500 beg darah sepanjang Ramadan ini.

Pakar Perubatan Transfusi HSNZ, Dr Roslina Remli berkata, setakat ini pihaknya telah berjaya mengumpul sebanyak 314 beg darah sejak 1 Ramadan lepas.

"Kita telah melaksanakan program menderma darah bagi memastikan bekalan darah sentiasa mencukupi.

"Antara lokasi yang terlibat dengan program menderma darah ini ialah Masjid Gong Tok Nasek di sini, Masjid Sultan Ismail (Chendering), Masjid Tengku Tengah Zaharah (Kuala Ibai) dan Masjid Universiti Sultan Zainal Abidin (UniSZA) di Gong Badak.

"Kami berharap lebih ramai individu terutama golongan belia dan pelajar akan tampil untuk menderma darah di masjid-masjid terpilih yang telah dirancang sepanjang Ramadan ini," katanya ketika ditemui di Masjid Abidin di sini pada Selasa.

Sementara itu, tinjauan *Sinar Harian* di masjid tersebut mendapati seramai 42 orang penderma darah telah hadir pada program berkenaan.

Program menderma darah itu bermula selepas solat sunat tarawih dan pendaftaran penderma ditutup pada jam



Antara jemaah yang mengambil bahagian dalam program menderma darah selepas menunaikan solat tarawih di Masjid Abidin, Kuala Terengganu pada Selasa.

11.30 malam.

Seorang guru, Norhuda Ismail, 55, berkata, kesibukan tugas tidak menghalangnya daripada menderma darah kerana ia merupakan usaha untuk menyelamatkan nyawa pesakit.

"Ini merupakan pengalaman kali kedua menderma darah pada Ramadan. Alhamdulillah, saya terus mendaftar dan bersyukur dapat menyumbang satu beg darah kepada pesakit yang memerlukan.

"Usaha Unit Transfusi Darah HSNZ ini sangat bagus kerana dapat memberi peluang kepada orang ramai menderma darah di masjid pada sebelah malam memandangkan umat Islam berpuasa pada waktu siang," ujarnya.

AKHBAR : UTUSAN MALAYSIA
MUKA SURAT : 35
RUANGAN : DALAM NEGERI

Derma darah selepas tarawih

Oleh **KAMALIZA KAMARUDDIN**
utusannews@mediamula.com.my

KUALA TERENGGANU: Ramadan tidak menghalang orang ramai untuk terus menderma darah bagi memastikan bekalan stabil di Unit Transfusi Darah Hospital Sultanah Nur Zahirah (HSNZ) di sini.

Tinjauan *Utusan Malaysia* di Masjid Abidin di sini malam kelmarin mendapati seramai 42 orang hadir menderma darah dan berjaya mengumpul sebanyak 42 beg.

Seorang guru, Norhuda Ismail, 55, berkata, ini adalah pengalaman kali keduanya menderma darah pada bulan Ramadan.

"Alhamdulillah, selepas selesai solat sunat tarawih, saya terus mendaftar dan lega apabila dapat menyumbang satu beg darah untuk pesakit yang memerlukan.

"Usaha Unit Transfusi Darah HSNZ ini sangat bagus kerana dapat memberi peluang kepada orang ramai untuk menderma darah di masjid pada sebelah malam memandangkan umat



SEBAHAGIAN jemaah menderma darah di Masjid Abidin, Kuala Terengganu, Terengganu, malam tadi. - UTUSAN/KAMALIZA KAMARUDDIN

Islam berpuasa pada sebelah siang.

"Sebagai guru, jadual saya agak padat. Jadi, apabila ada peluang seperti ini, sudah pasti

saya akan memanfaatkan sebaiknya kerana satu beg darah dapat menyelamatkan nyawa tiga orang," katanya ketika ditemui.

Program derma darah itu

bermula selepas solat sunat tarawih sekitar 9.30 malam dan pendaftaran ditutup pada pukul 11.30 malam.

Seorang peniaga, Syed Mu-

hammad Suhaili Syed Mansor, 39, pula berkata, Ramadan kali ini memberinya keinsafan untuk terus menderma darah secara konsisten selepas ini.

"Kebetulan pula saya baru sahaja berhenti merokok sejak enam bulan lalu dan berazam mahu menjaga kesihatan serta memberi manfaat kepada orang lain melalui darah yang didermakan secara konsisten iaitu sekali setiap tiga bulan," katanya.

Sementara itu, Pakar Perubatan Transfusi HSNZ, Dr. Roslina Remli berkata, setakat ini pihaknya berjaya mengumpul sebanyak 314 beg darah sejak 1 Ramadan lalu.

Menurutnya, Unit Transfusi Darah HSNZ menyasarkan antara 1,000 hingga 1,500 beg darah dikutip sepanjang Ramadan ini.

"Antara lokasi yang terlibat dengan program menderma darah ini ialah Masjid Gong Tok Nasek, Masjid Sultan Ismail di Chendering, Masjid Tengku Tengah Zaharah di Kuala Ibai dan Masjid Universiti Sultan Zainal Abidin (UniSZA) di Gong Badak," ujarnya.

AKHBAR : NEW STRAITS TIMES
MUKA SURAT : 4
RUANGAN : NEWS / NATION

REPORTS BY Nor Ain Mohamed Radh and Qistina Sallehuddin

AT THE
DEWAN
RAKYAT



Health Minister Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad says pressure and lobbying from the tobacco and vape industry did not influence the decision to drop the anti-smoking bill. BERNAMA PIC

ANTI-SMOKING BILL

'GEG DECISION BASED ON A-GC RECOMMENDATION'

It advised govt that the provision was unconstitutional, says health minister

KUALA LUMPUR

THE Health Ministry yesterday backtracked on a statement by its deputy minister in Parliament last week that pressure and lobbying from the tobacco and vape industry influenced the decision to drop the anti-smoking bill, which had included a generation endgame (GEG) provision.

Health Minister Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad said the decision, instead, was based on the recommendations of the Attorney-General's Chambers.

The A-GC, he said, had advised the government that the GEG provision was unconstitutional as it contravened Article 8 of the Federal Constitution, which guaranteed equality to all Malaysians.

"I am very affected by the mat-

ter as when I talked about it previously, I was among the government backbenchers... and I defended the tabling of the Control of Smoking Products for Public Health Act 2024 two days (after being appointed minister).

"I also asked for support (to pass the bill) even if we could not include all the provisions in the bill, including the GEG provision, due to the views given by the A-GC.

"That is all... it has got nothing to do with lobbying from industry players," he said during the minister's question time in the Dewan Rakyat yesterday.

Dr Dzulkefly said this in response to a supplementary question from Syed Saddiq Syed Abdul Rahman (Muda-Muar), who requested that the minister explain the issue.

Last week, Deputy Health Minister Datuk Lukanisman Awang Sauni told the Dewan Rakyat that there was pressure and lobbying from the tobacco and vape industry that had influenced the decision on the anti-smoking bill.

He had also said there were conflicting views on the compo-

nents of the GEG, which was removed from the bill last year.

Dr Dzulkefly said the explanation provided by Lukanisman was taken out of context by several parties which has caused various perceptions of the matter among the public.

"Looking at the Hansard and explanation given by the deputy minister (Lukanisman), I discovered that the question raised was related to lobbying from the tobacco and vape industry and he said that such a matter did exist.

"However, I believe that this is reasonable in any mature democratic practice so there is no wrong for anyone and bona fide stakeholders to come and meet with any lawmakers.

"It (the statement) has also been published by CodeBlue and former health minister Khairy Jamaluddin who mentioned (the move) as cowardly and irresponsible."

Dr Dzulkefly said he was willing to have an open discussion with related parties to clarify the issue further.

"I am willing to have a little discussion and continue to refine this issue."

AKHBAR : NEW STRAITS TIMES
MUKA SURAT : 17
RUANGAN : LETTERS

24-HOUR FOOD DELIVERIES

CONVENIENCE THAT CAN TAKE A TOLL ON OUR HEALTH

THE availability of 24-hour food delivery has reshaped our eating habits, disrupted the delicate balance of nutritional intake and raised numerous health concerns.

A recent survey by the World Health Organisation (WHO) reported that the global food delivery market grew more than 10 per cent a year over the past five years. During and after the Covid-19 pandemic, consumers and vendors were forced to rethink the dining ecosystem.

The convenience of 24-hour doorstep dining comes at a substantial cost to our general health, especially in the form of increasing obesity rates.

According to the Global Burden of Disease study by the United States' Institute for Health Metrics and Evaluation (IHME), the prevalence of obesity worldwide has nearly tripled since 1975, with more than 1.9 billion adults categorised as overweight.

Sugary and acidic foods, which are often present in delivered meals, greatly increases the risk of dental issues like cavities and erosions. The American Dental Association (ADA) has observed a noticeable rise in tooth decay and cavities, leading to a higher demand for dental restorations and treatments.

The British Dental Journal (BDJ) said there was a link between nutri-



The convenience offered by 24-hour food delivery comes with a substantial cost to general health.

tion and immune response, with undernourished people more susceptible to numerous oral infections and gum diseases.

Choosing convenient but nutritionally deficient meals over those

rich in essential vitamins and minerals not only puts dental health at risk but also has a negative impact on overall wellbeing.

Studies published in the Journal of Eating Behaviours reveal an

alarming increase in impulsive eating associated with the accessibility of round-the-clock food delivery.

This behaviour not only contributes to overindulgence but also hampers our ability to make informed, health-conscious dietary choices.

As doorstep dining becomes part of our food culture, it is important to strike a balance between modernity and health.

Acknowledging the impact of 24-hour food delivery on our wellbeing is a vital first step.

Promoting nutritional education and encouraging healthier menu options, can mitigate the adverse effects of this food culture.

It is incumbent upon individuals, healthcare professionals and policymakers to collaboratively address this burgeoning health crisis and reclaim a healthier, more mindful approach to nourishment in this 24/7 digital era.

DR LIM GHEE SEONG

Lecturer, Faculty of Dentistry, Universiti Malaya

DR HAYATI ISHAK

Senior Lecturer, Faculty of Dentistry, Universiti Teknologi Mara; and

DR ARILATHA ARIMUTHU

Restorative Dentistry Specialist, Health Ministry

AKHBAR : THE STAR
MUKA SURAT : 8
RUANGAN : NATION

'We were not pressured'

GEG dropped due to constitutionality issue, says Dzul

By JUNAID IBRAHIM
newsdesk@thestar.com.my

KUALA LUMPUR: The Generational End Game (GEG) component of the government's anti-smoking Bill was dropped due to a constitutionality issue, says Health Minister Dr Dzulkefly Ahmad, walking back comments from his deputy last week who had said that it was due to industry pressure.

"We wanted the GEG (provision) to be included (in the Act) – however, an issue on constitutionality was raised by the Attorney General's Chamber," he told the Dewan Rakyat here yesterday.

"That was the only reason why we dropped GEG from the proposed Act (last year).

"It was just that and it has got nothing to do with lobbyists as what was assumed or perceived out there," he said, responding to

Muar MP Syed Saddiq Syed Abdul Rahman. The GEG, which would have made it illegal for those born in 2007 and later from smoking or purchasing smoking products, was initially part of the Control of Smoking Products for Public Health 2023 Bill, which had been drafted by the previous government.

However, the GEG was dropped when the unity government tabled the anti-smoking Bill in Parliament last year, leading critics to accuse the administration of bowing to pressure from tobacco industry lobbyists.

When Kapar MP Dr Halimah Ali asked about these allegations last week in the Dewan Rakyat, Deputy Health Minister Lukanisman Awang said: "On pressure from the industry – we need support from all quarters. If we look at our experience when we tabled GEG, a conflict of views arose due to industry pressure. The indus-

try entered Parliament, and met with MPs, which influenced the decision."

In the House yesterday, Dr Dzulkefly said that Lukanisman's explanation was "factually incorrect" and had been wrongly interpreted.

"After looking at the Hansard and (getting an) explanation from the Deputy Health Minister (Lukanisman Awang), I found that it was Kapar MP (Dr Halimah) who had mentioned issues on the industry and lobbyists.

"However, the point that was raised, saying the influence was extended – by the lobbyists – to the government and the Cabinet, was factually incorrect," he added.



Bring back the GEG, says activists

By RAGANANTHINI VETHASALAM
raga@thestar.com.my

PETALING JAYA: With the controversy over whether or not lobbyists were behind the decision to nix the generational end game (GEG) element of the anti-smoking Bill, many are now demanding that the provisions be reinstated.

Health Minister Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad had explained in the Dewan Rakyat yesterday that the GEG provision was dropped due to a constitutionality issue, and not industry pressure.

He said his deputy Lukanisman Awang had been mistaken when he told the House that lobbyists were indeed behind the decision to drop the provision that would have put an end to smoking among those born in 2007 and after.

Former Health Ministry official and public health expert Datuk Dr Zainal Ariffin Omar said there was nothing legally wrong with engagements with the industry.

"The tobacco industry players had a right

to be involved in discussions which would affect them," he said.

However, he said if it was true that the government had abandoned the GEG due to the influence of lobbyists, then it would be wrong.

Consumers Association of Penang (CAP) senior education officer NV Subbarow also said the GEG should be brought back for the sake of the future generations.

"It's time to save the children's lives," he said. "It's also hard to believe the statement by the Health Minister. Why would the deputy minister give wrong information?"

"And why take so many days to deny the comments? The deputy minister knows the implication of giving the wrong information in the Parliament," he said.

Separately, CAP president Mohideen Abdul Kader urged the government to set up a Royal Commission of Inquiry (RCI) into the previous revelation that tobacco and vape industry players had lobbied MPs to exclude the GEG provision.

Meanwhile, Malaysian Medical Association

(MMA) president Dr Azizan Abdul Aziz said Malaysia has an obligation to uphold its commitment to the World Health Organisation's Framework Convention on Tobacco Control which Malaysia ratified in 2005.

"We view MPs meeting with tobacco and vape industry lobbyists as a violation of Article 5.3 of the treaty. The WHO FCTC is one of the most widely embraced treaties in the history of the United Nations," she said.

Article 5.3 says governments must take measures to protect health policies from the commercial and other vested interests of the tobacco industry.

On Nov 28 last year, the Health Ministry dropped the GEG element from the revised Control of Smoking Products for Public Health 2023 Bill.

The Attorney General's Chambers' (AGC's) had previously expressed concerns about the constitutionality of the GEG, which sought to ban individuals born from 2007 onwards from smoking or purchasing smoking products.

AKHBAR : THE STAR
 MUKA SURAT : 10
 RUANGAN : NATION

10 Nation

THE STAR, THURSDAY 21 MARCH 2024



AT THE DEWAN RAKYAT

Reports by RAHIMY RAHIM, ALLISON LAI, JUNAID IBRAHIM and DIYANA PFORDTEN

'Health Ministry needs more funds due to hike in medicine prices'

THE global post-pandemic market was among the reasons for the higher cost of medicines, with some seeing up to a 300% increase in price, says Health Minister Datuk Seri Dr Dzulkefly Ahmad.

He said the ministry's need for additional expenditure was due to this price increase.

Among the medicines affected are vaccines for Hepatitis B (a 200% price increase), treatment drugs for tuberculosis (300%), oral rehydration salts (140%), and

steroid inhalers (50%).

"It (the price hike) was more obvious following the transition from the (Covid-19) pandemic," he said when wrapping up the debate on the Supplementary Supply Bill (2023) 2024 to provide additional expenditure for his ministry, in the Dewan Rakyat yesterday.

The Bill provides an allocation for withdrawal not exceeding RM23,479,669,350 from the Consolidated Fund for additional expenditure for services.

WATCH THE
VIDEO

TheStarTV.com



The Health Ministry was allocated a total of RM687,892,500.

Dzulkefly said the removal of certain products from the Approved Product Purchase List (APPL) also contributed to the higher price of medicines.

"Pharmaceutical products were removed from the list due to the

termination of privatisation contracts for drug labs and stores by Pharmaniaga in 2023.

"When the Pharmaniaga concession lapsed in June last year, it caused some medicines to experience higher prices, by up to five-fold," he said.

Due to the lapse, the ministry had to procure medicine supplies through direct tenders and central purchases until last July when the government awarded Pharmaniaga a new seven-year concession.

Dzulkefly said the additional expenditure allocated was also meant for health facilities and the employment of healthcare workers, among others.

He said while RM3.301bil was allocated for medical facilities, this expenditure, however, reached RM3.85bil.

Recalibration of salaries under the new minimum wage order also caused the ministry to spend an extra RM100mil for security services contracts, he added.

AKHBAR : THE STAR
MUKA SURAT : 14
RUANGAN : VIEWS

IN recent years, Malaysia, especially Peninsular Malaysia, has been experiencing unprecedented heat. Almost record-setting heatwaves have struck the northern region, with the El Niño weather phenomenon exacerbating the hot and dry conditions in Perlis, Kedah, and Penang.

According to a recently published local study, since the year 2000, heatwaves have become both more frequent and intense. The numbers are quite striking; every decade, the area affected by heatwaves expands by nearly 9km², and these scorching periods last about 1.5 days longer each time.

One surprising effect of this climate shift is its impact on oral health. Intense heat leads to dehydration, which in turn reduces saliva production. This might not seem like a big deal at first, but saliva is crucial for maintaining oral health.

Saliva washes away debris and neutralises acids in the mouth. It also gives teeth a protective coating of calcium, phosphate and fluoride, shielding them from bacteria. When we are dehydrated, we produce less saliva, which means less protection. This puts us at a higher risk for tooth decay, gum problems and dry mouth.

A study in Korea published in

Hots days and trips to the dentist



2021 showed that dehydration has been linked to periodontal disease, permanent caries and other oral health issues. Thus, long, hot days can actually lead to more trips to the dentist!

The conversation about weather and dental health might seem unusual, but it's all connected to a larger issue – climate change. It's not just about polar bears and ice caps; it's about how changes in our environment are directly affecting our everyday lives right here in Malaysia. Hence, regular

dental check-ups are more important than ever. These visits aren't only for when there's a problem; they are essential for preventing heat-related oral health issues.

Beyond personal habits, we can also transform our living spaces to be more heat resilient. Planting trees and creating shaded areas in our neighbourhood can significantly lower temperatures. This will not only make our immediate environment more pleasant but it will also contribute to broader efforts to mitigate climate change.

It's about creating spaces that not only provide relief from the heat but also enhance the overall quality of life for our communities.

Extreme heat can also strain our healthcare system, leading to higher medical expenses for individuals and the government. Extreme temperatures can impact worker productivity too, especially in outdoor and non-air-conditioned environments.

Addressing these challenges involves not just immediate responses but also long-term planning and investments in climate-resilient infrastructure and health systems.

Every action counts. Together, through awareness, lifestyle changes and community efforts, we can create a cooler, healthier Malaysia. Remember, combating heat is not just about finding relief from the sun, it's also about safeguarding our health and future.

DR AINOL HANIZA KHERUL ANUWAR
and **PROF DR NOR ADINAR BAHARUDDIN**
Faculty of Dentistry,
Universiti Malaya